
گروه اقتصادی - زمستان سال ۱۴۰۰ رئیس جمهوری در ماموریتی به معاون اول دستور داد که نقشه راهبردی صنعت 
تدوین شود، با این حال هنوز خبری از این نقشه نیست.

با توجه به اینکه طی چند سال گذشته شعار سال تحت عناوین مختلفی به حوزه تولید و صنعت مرتبط بوده اما در عمل، 
مسئولان امر برای بهبود شرایط این حوزه گام مهمی برنداشته اند، در سلسله گزارش هایی چالش ها و مشکلات حوزه تولید و 
صنعت را بررسی خواهیم کرد. در گزارش نخست، به موضوع پایه ای حوزه صنعت یعنی نداشتن نقشه راهبردی پرداخته ایم.
بهمن ماه سال ۱۴۰۰ رئیس جمهوری در پی بیانات رهبری در دیدار فعالان حوزه تولید و صنعت به معاون اول مأموریت 
داد نسبت به تدوین نقشه راهبردی صنعتی و ارتقا تولید داخل اقدام کنند. آنطور که مسئولان وزارت صمت تاکید کردند 
نقشه راهبردی صنعت کشور یک بعُد بین المللی و تجارت خارجی و یک بعُد در رشته فعالیت های صنعتی به ویژه صنایع 
پیشــران همچون خودرو خواهد داشــت؛ یک نگاه منطقه ای و مبتنی با آمایش سرزمینی هم باید در آن وجود داشته باشد.

بنابراین با توجه به همه جانبه بودن این نقشه، پس از ابلاغیه رئیس جمهوری، تیم اقتصادی دولت شامل وزارت خانه های 
جهاد کشاورزی، صمت، نفت، نیرو و ارتباطات و فناوری اطلاعات مأموریت یافتند تا با تقسیم کار، نقشه راهبردی صنعت 
را تدوین کنند.همچنین با حکم معاون اول رئیس جمهوری، مؤسســه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی، 
به عنوان مرکزیت این مطالعات و تدوین برنامه مذکور تعیین شد؛ در حکم مخبر آمده بود که »کلیه دستگاه های اجرایی، 
شرکتهای دولتی، نهادها و مؤسسات آموزش عالی و دانشگاه ها نهایت همکاری را با مؤسسه به عمل آورند تا منویات رهبر 
انقلاب و دستور رئیس جمهور در کوتاه ترین زمان محقق شود.« پیگیری ها از وضعیت تدوین نقشه راهبردی حکایت از 

آن دارد که هنوز تدوین نقشه، به مرحله نهایی نرسیده است.
نکته قابل توجه آنکه طی چند سال گذشته، همواره حوزه صنعت شاهد تدوین اسناد متعددی بوده اما شواهد نشان 
می دهد که این اسناد به دلیل اینکه جامع و کامل نبوده و پیچیدگی ها و تنوع صنعت را پوشش نداده اند، نتوانسته اند تأثیر 
ملموسی در بهبود فرایندهای مختلف حوزه صنعت و تجارت بگذارند.به صورت جزئی تر باید اشاره شود که سند اول در 
دهه ۸۰ )سال ۸۲( تدوین شد؛ این سند یک مجموعه ۱۰ جلدی تحت عنوان راهبرد توسعه صنعتی کشور بود که در آن برای 
دو دهه کشور هدف گذاری شده بود. سه برابر شدن درآمد سرانه و دستیابی به درآمد سرانه ۲۰ هزار دلاری در افق ۱۴۰۰، 
رشد اقتصادی متوسط سالانه ۱.۷ و ۹.۷ درصد در دهه های ۸۰ و ۹۰ و رشد ارزش افزوده سالانه بخش صنعت به ترتیب ۱۰ 
و ۸.۹ درصد در دو دهه، جز اهداف راهبرد تدوین شده توسط دانشگاه شریف بودند.سال ۱۳۹۲ دومین سند راهبرد صنعتی 
کشور تحت عنوان برنامه راهبری صنعت، معدن و تجارت، با اهدافی نظیر ارتقای جایگاه بین المللی کشور و امکان پذیری 
زندگی مطلوب، حفظ استقلال کشور، حفظ پایداری، افزایش بهره وری، افزایش خودسازماندهی، برقراری توازن در توزیع 
فرصت ها و منابع، برقراری تناسب سود و مخاطره، کاهش فساد، کاهش اقتصاد غیررسمی و حفظ حقوق انسانی تدوین شد.

در ادامه نیز و در ســال ۱۳۹۴ ســومین سند راهبرد توسعه صنعتی کشور تحت عنوان سند راهبردی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، با اهدافی نظیر دستیابی به ارزش افزوده بالا، رقابت پذیری، پایداری، ثبات اقتصاد کلان، نوآوری، کاهش 
نابرابری درآمدی، ارتقای آموزش و رفاه اجتماعی جز اهدافی بودند که در این سند با استفاده از توسعه رقابت پذیری در 
بخش، بهبود محیط قانونی و فضای کسب وکار، توسعه فناوری، نوآوری و تحقیق و توسعه، سرمایه گذاری و تأمین منابع 
مالی، توسعه تجارت و تعاملات بین المللی و تأمین و توسعه زیرساخت، بهبود مستمر سهولت انجام کسب وکار، پشتیبانی 
از تولید و عرضه کالا و خدمات مبتنی بر فناوری با ارزش افزوده بالا، بهبود و توســعه روابط تجاری بین المللی و تســهیل 
تجارت در فضای رقابتی با اولویت صادرات غیرنفتی، توانمندســازی بخش خصوصی و رفع موانع توســعه آن، جلب و 
توسعه سرمایه گذاری خارجی در بخش صنعت، معدن و تجارت، ارتقای توانمندی و شایستگی سرمایه های انسانی با تکیه 
بر فرهنگ اسلامی-ایرانی تدوین شد.سال ۹۶ نیز وزارت صمت، یک سند دیگر تحت عنوان سند راهبرد توسعه صنعتی 
را تدوین کرد که این سند هم با اقبال عمومی مواجه نشد.با توجه به اینکه تدوین سند و نقشه راه همواره یکی از پایه های 
ثابت حوزه صنعت بوده و ۲۰ سال از تدوین اولین سند راهبردی می گذرد و هیچ گاه نیز هیچکدام از آنها نتوانستند به توفیق 
خاصی برسند، بنابراین به نظر می رسد باید در تدوین چهارمین سند راهبردی صنعت، ضمن توجه به پیچیدگی های حوزه 
صنعت و تولید، سند واقع بینانه تدوین شود تا بالاخره بعد از ۲۰ سال تدوین سندهای مختلف، این سند به مرحله اجرا برسد.

۲ سال از دستور رئیس جمهور گذشت؛

تدوین نقشه راهبردی صنعت چه شد؟
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گروه اقتصــادی - نایب رییس 
ســندیکای صنایع کنسرو ایران گفت: 
به واســطه عدم صید داخل و همچنین 
مشــکل واردات، نظام عرضه و تقاضا 

شدیدا تحت تاثیر قرار گرفته است.
مسعود بختیاری ، درباره وضعیت 
تولید و تقاضای کنســرو ماهی اظهار 
داشــت: یکی از بزرگترین چالش های 
ما تامین ماهی تن اســت چون اکنون 
پایان فصل صید داخل اســت یعنی از 
اواخر خرداد ماه تا اوایل آبان ماه ماهی 
صید داخل نداریم و این باعث می شود  
با کمبود شــدید عرضــه ماهی مواجه 
باشــیم و در صورت تداوم این شرایط 

با افزایش قیمت روبه رو خواهیم بود.
وی تاکید کرد: کاهش فوق العاده 
عرضه ماهی به صــورت غیرمنجمد 
در کارخانجــات نزدیک بنادر جنوبی 
باعث شده قیمت ماهی تن به صورت 
غیرمتعــارف افزایش پیدا کند. تنها راه 
اینکه در این شــرایط از ماهی وارداتی 
اســتفاده شــود، خیلی از شــرکت ها 
باتوجه به تجربیاتــی که دارند؛ تلاش 
می کنند ماهــی را تامین و پیش خرید 
کنند تا ماهی در بزنگاهی که صید داخل 
نیست در اختیارشان قرار گیرد و بتوانند 

پاسخگوی نیاز بازار و مشتریان باشند.
نایب رییس ســندیکای صنایع 
کنســرو ایران تصریح کــرد: خیلی از 

تولیدکنندگان اقدام به واردات کرده اند 
که برای این منظور باید پیش پرداخت 
یعنــی کل مبلغ را واریز کنند و چند ماه 
طول می کشد تا ماهی بدست شان برسد . 
چالش بزرگ اینکه برخی دستگاههای 
اجرایی به جای درک شرایط که باتوجه 
به تحریم کار بسیار پرزحمتی است و 
همچنین باتوجه به اینکه صید ماهی تن 
در دنیا هم افت داشته شرایط فوق العاده 
سخت است، کار تولیدکننده ایرانی را 

سخت تر می کنند.
وی ادامه داد: واردکنندگان سال ها 
در این عرصه بودند منابع دســت اول 
را خرید کرده انــد اما ماهی به گمرک 
بندرعباس رسیده و باتوجه به تغییراتی 
کــه در  اداره کل دامپزشــکی صورت 
گرفته، افرادی مســئولیت را عهده دار 
شــده اند که تجربه کافی ندارند و این 
معضــل ایجاد کرده، یعنی اکنون ماهی 
به بندر رسیده و دموراژ و هزینه جانبی 
تحمیــل و این باعث می شــود قیمت 
ماهی به طور غیرمتعارف افزایش پیدا 
کنــد و نهایتا هم در قیمت تمام شــده 

محصول خود را نشان می دهد.
بختیــاری یادآور شــد: اکنون به 
واســطه عدم صیــد داخل و همچنین 
مشــکل واردات نظام عرضه و تقاضا 
شدیدا تحت تاثیر قرار گرفته؛ در آخرین 
جلسه کارگروه تنظیم بازار در ۱۶ مرداد 

مقرر شد کارگروهی ار وزارت صمت، 
ســازمان حمایت، جهاد کشــاورزی، 
شیلات، سندیکا،دامپزشکی، سازمان 
بنادر و بانک مرکزی تشــکیل شود و 
مشکلات مربوط به واردات تن ماهی 
بررسی شود از آن زمان تاکنون علیرغم 
پیگیری های متعــدد هنوز معلق باقی 
مانده است، برخی واحدها هم که اقدام 
به واردات ماهی تن کرده اند اما در پیچ و 
خم اداری و سختگیری غیرمنطقی اداره 

کل دامپزشکی هرمزگان گیر کرده اند.
وی بیان داشت: اکنون رایزنی هایی 
با مسئولین دامپزشکی داشتیم که روز 
دوشــنبه هفته پیش رو جلسه ای داشته 
باشــیم و چالش هــا را مطــرح کنیم، 
امیدواریم که کمک کنند برطرف شود.

نایب رییس ســندیکای صنایع 
کنسرو ایران درباره تغیبر قیمت کنسرو 
ماهی گفت: علیرغم همه مشــکلات 
بواسطه تاکیدات مســئولین سندیکا 
درخواست کردیم قیمت کنسرو ۱۸۰ 
گرمی معمولی افزایش داده نشــود و 
بنابرایــن تاکنون افزایش قیمت اعمال 
نشده یعنی مدتهاســت که همان نرخ 
۷۴۹۰۰ تومــان اعمــال می شــود و 
امیدواریــم تا ابتدای فصل صید قیمت 
روی همین رقم ثابت بماند و بعد زمانی 
که صیــد جدید ماهی باتوجه به میزان 
صید؛ تغییرات قیمــت اعمال خواهد 

شد.
وی دربــاره توقــف فعالیــت 
کارخانجــات تصریح کــرد: در حال 
حاضر معدودی از کارخانجات فعالیت 
می کنند زیرا ماهی موجود نیست اکثر 
کارخانجــات یا کاملا تعطیــل و یا با 
ظرفیت پایین کار می کنند اما تعدادی که 
از پیشتر اقدام به واردات کرده و بخشی 
از ماهی ها را ترخیص کرده اند، فعالند و 
بقیه فعلا غیرفعال هستند که البته بخشی 
به این برمی گردد که ماهی داخل در این 
فصل صید نمی شود و تقریبا ما هر ساله 
این چالش را داریم. اما سعی می شود با 
واردات تا حد زیادی از چالش پوشش 
داده شود. امسال هم بانک مرکزی برای 
تامین  و تخصیص ارز مشــکل ایحاد 
کرد و هم ســختگیری های دامپزشکی 

و بویژه اداره کل دامپزشــکی هرمزگان 
که به هیچ عنوان قابل توجیه نیســت، 
چالــش ایجاد کرد، حتی اگر نیت خیر 
هم داشته باشــند ناآگاهانه در شرایط 
تحریم که صید صنعتی از یک کشــور 
آفریقایی وارد می شود،  معضل و مانع 

ایجاد می کنند.
بختیاری دربــاره مبادی واردات 
ماهی تن خاطرنشان کرد: قبل ار تحریم 
از بسیاری از کشورهای اروپایی از جمله 
اســپانیا و همچنین کره جنوبی و چین 
واردات داشتیم اکنون شرایط به خاطر 
تحریم محدود شده و بیشتر واردات با 
دور زدن انجام می شود. بیشتر هم از دو 
کشــور غنا و هندوستان و مقداری نیز 
آنهم بسختی از جزایر سیشل واردات 

انجام می شود.

 

اقتصادی

گــروه اقتصادی-لایحه برنامه 
هفتم توســعه پــس از بررســی در 
کمیســیون تلفیق مجلس شــورای 
اسلامی، قرار اســت در این هفته در 
صحن علنی مجلس مورد بررســی 

قرار بگیرد.
دولت لایحه برنامــه هفتم را با 
۱۱۸ ماده )مشــتمل بــر ۷۲۶ حکم( 
تقدیم مجلس شــورای اسلامی کرده 
بود کــه از این مجموعــه احکام در 
کمیســیون تلفیق مجلس، ۱۰۶ حکم 
حــذف و ۹۹۱ حکم جدید در قالب 

مواد مختلف الحاق شد.
کمیســیون تلفیــق مجلس در 
حین بررســی لایحه برنامه هفتم در 
این کمیســیون، در مصوباتی خارج 
از قاعده، بالغ بر ۱۶۰۰۰ هزار میلیارد 
تومان )۱۶هزار همت( به هزینه های 
برنامه افــزوده و ۳۰۰۰ همت هم از 
درآمدهای آن کاســته و بدین ترتیب 
حدود ۲۰هزار همت کســری به آن 
تحمیل کرده است. پیشرفت اقتصادی 

توأم با عدالت
بنا بر این گزارش، سیاست های 
کلی برنامه هفتم در بیستم شهریورماه 
۱۴۰۱ از ســوی مقــام معظم رهبری 
)مدظله العالی( و با رویکرد »پیشرفت 

اقتصادی توأم با عدالت« ابلاغ شد.
این سیاســت ها کــه در هفت 
سرفصل »اقتصادی«، »امور زیربنایی«، 
»فرهنگــی و اجتماعــی«، »علمی، 
فناوری و آموزشــی«، »سیاســی و 
سیاست خارجی«، »دفاعی و امنیتی«، 
»اداری، حقوقــی و قضایــی« تنظیم 

شده است، می بایست به عنوان چراغ 
راهنمای تدویــن برنامه هفتم مورد 

توجه قرار گیرد.
شکی نیست که تدوین برنامه و 
حصول به اهــداف مورد نظر در این 
فصول، با توجه به امکانات و مقدورات 

کشور صورت می گیرد، به طوری که 
در فراز پایایی نامه ابلاغیه مقام معظم 
رهبری، آمده اســت: »شایسته  است 
برخی از راه های تحقق سیاســت ها 
و الزامات مالی و شــاخص های کمّی 
که در پیشــنهادهای مجمع اســت و 

در مجموعه ی سیاســت های ابلاغی 
مذکور نیست، در حد وسع و امکانات 
دولت در تهیه ی لایحه مورد توجه و 

عمل قرار گیرد«.
به ایــن ترتیب، بــه عنوان یک 
اصــل عقلایی و حرفــه ای، موضوع 

محدودیت هــا و »وســع و امکانات 
دولتی« بــه عنوان یکــی از خطوط 
راهنمای تدویــن برنامه ملاک عمل 
بــوده اســت؛ چراکــه، برنامه هفتم 
همانند سایر برنامه های توسعه کشور 
به صورت عملیاتــی در بودجه های 
سالانه انعکاس خواهد یافت و نهایتاً 
اجرای این برنامــه و تدوین و تامین 
بودجه های ســنواتی ذیل آن به عهده 

دولت خواهد بود.
اساســی  فصــول  از  یکــی 
سیاست های کلی برنامه هفتم، فصل 
اقتصادی است. در بند سوم این فصل، 
موضوع اصلاح ساختار بودجه دولت 
از طــرق زیر مورد تاکید و توجه قرار 

گرفته است:
- احصــاء و شــفاف ســازی 
بدهی هــا و تعهدات عمومی دولت و 

مدیریت و تأدیه بدهی ها.
- واقعی کردن منابع و مدیریت 
مصــارف دولت و اجتناب از کســر 

بودجه.
- تعییــن تکلیــف طرح های 
عمرانی نیمه تمام با واگذاری از طریق 
مشارکت دادن بخش های خصوصی 
و عمومــی غیردولتــی در طرح های 

عمرانی انتفاعی.
حرکت به ســمت انضباط 

مالی و شفاف سازی هزینه ها
همان طور که ملاحظه می شود، 
موضوع احصاء و شــفاف ســازی 
بدهی ها و تعهــدات دولت و واقعی 
کردن منابع و مصارف دولت و اجتناب 
از کسری بودجه جزء تاکیدات اساسی 
سرفصل اقتصادی سیاست های برنامه 

هفتم است.

به عبارت دیگر، حرکت به سمت 
انضباط مالی و شفاف سازی هزینه ها 
و پرهیز از ورود به طرح های عمرانی 
جدید بدون توجه به اتمام طرح های 
ناتمام و نیمه تمام کــه همواره مورد 
تاکید دولت ســیزدهم بــوده که در 
سیاســت های کلی ابلاغی نیز مورد 

توجه قرار گرفته است.
نگاهی بــه احکام پیشــنهادی 
دولت در لایحــه تقدیمی به مجلس 
نشــان می دهد که موضوعاتی مانند 
مردمی سازی اقتصاد، اصلاح ساختار 
بودجه و شــفاف نمودن رابطه مالی 
دولت با شرکت ملی نفت و صندوق 
توســعه ملی، توجه به زیرساخت ها 
و تعیین تکلیــف طرح های عمرانی 
نیمه تمام و همین طور تعریف پروژه ها 
و طرح های کلان و پیشــران ملی که 
ازجمله تاکیدات اساسی سیاست های 
ابلاغی اســت که در برنامه پیشنهادی 

مورد توجه بوده است.
انطبــاق برنامــه هفتم با 

سیاست های ابلاغی
به بیانی دیگر، دولت و ســازمان 
برنامــه و بودجــه تلاش کــرده تا با 
پیشــنهاد احکامی که دارای بالاترین 
انطباق با سیاســت های ابلاغی است 
ضمن رعایــت انضباط مالی و پرهیز 
از بــزرگ کــردن غیرمنطقی دولت، 
زیرســاخت های لازم برای توسعه و 

پیشرفت کشور را فراهم آورد.
یکی از مهم تریــن موضوعاتی 
کــه مورد توجــه و رعایت دولت در 
تدوین و پیشــنهاد احکام بوده است، 
رعایــت اصل شــفافیت و پرهیز از 
تعریف ســهم و یا ســهم هایی برای 

دستگاه های مختلف اجرایی از بودجه 
و یا درآمدهای مختلف از جمله نفت 

بوده است.
طبیعــی اســت که ســهم بری 
دســتگاه های مختلف و بــا عناوین 
مختلــف از بودجه ضمن ایجاد عدم 
شفافیت در تعارض آشکار با عدالت 

محوری برنامه است.
ایجاد تعهدات مالی بدون توجه 
به محل تامین منابع آن خط قرمز دیگر 
دولــت در تنظیم و پیشــنهاد احکام 

برنامه بوده است.
متاســفانه یکــی از اقدامــات 
غیراصولی و عجیب کمیسیون تلفیق 
مجلــس شــورای اســلامی، اضافه 
کردن احکامی است که دریافتی های 
مختلفی را بــرای گروه ها و نهادهای 
خاص تعریف کرده و یا اســتثنائاتی 
برای برخی گروه ها و نهادها در زمینه 
مالیات و سایر حقوق دولتی قائل شده 
و یا دریافتی هایی را برای آنها تجویز 

کرده است.
ایجاد انحراف میان برنامه 

هفتم و سیاست های کلی
برآوردها نشان می دهد، بار مالی 
تصمیمات کمیسیون تلفیق برای ایجاد 
دریافتی هــای خاص بــرای گروه ها 
و نهادهــا، بیــش از ۱۶ هزار همت 
اســت و از طریق ایجاد استثنائات و 
یا تخفیف های مالیاتی و سایر حقوق 
دولتــی، بیش از ۳ هزار همت از منابع 

دولت را کاهش داده است.
جمع بار مالــی این تصمیمات 
برای دولت در طول ســال های برنامه 
حدود ۲۰ هزار همت است، در حالی 
که کل بودجه دولت هم اکنون بالغ بر 

۲ هزار همت است.
سوال این است که با چه استدلالی 
می توان این رویکرد کمیسیون تلفیق 
برای دخل و تصرف در برنامه هفتم را 
در راستای سیاست های ابلاغی مقام 
معظم رهبری تفســیر کرد؟ آیا اضافه 
کــردن ده ها حکــم دارای بار مالی به 
یک برنامــه بدون توجه به مقدورات 
دولــت که مورد توجه و تاکید صریح 
رهبــر معظــم انقلاب بوده اســت، 
مصــداق ایجاد انحراف میان برنامه و 

سیاست های کلی آن نیست؟
بــا  همســو  برنامــه ای 
سیاســت های ابلاغی تصویب 

شود
دولت و به ویژه ســازمان برنامه 
و بودجــه کشــور از زمان ارســال 
لایحــه برنامه به مجلس، تلاش کرده 
تا با همدلی و ایجاد ارتباط ســازنده 
با اعضای کمیســیون تلفیــق، کلیه 
دغدغه ها و ابهامات این کمیســیون 
در زمینه احکام پیشنهادی را پاسخگو 
باشد و بسیاری از احکام در تعامل میان 
دولت و مجلس در طول بررســی در 
کمیسیون تلفیق مورد اصلاح و تغییر 

قرار گرفته است.
انتظــار می رود بــا امعان نظر و 
همدلــی نماینــدگان عدالت طلب 
مــردم، برنامه پیشــنهادی دولت که 
مبتنی بر اصل عدالت و شــفافیت و 
رعایــت انضباط مالی بوده اســت به 
گونــه ای مورد تصویب قــرار گیرد 
کــه تکالیــف مالایطاق بــر دولت 
تحمیل نشــده و برنامه ای همســو با 
 سیاست های ابلاغی تدوین و اجرایی 

شود.

مصوباتتبعیضآمیزکمیسیونتلفیقمجلسبرایبرخیگروهها؛

بار مالی برای همه مردم!
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی، با اضافه کردن ده ها حکم دارای بار مالی در برنامه هفتم ۲۰هزار همت 
کسری به آن تحمیل کرده که این موضوع سبب ایجاد انحراف میان برنامه و سیاست های کلی آن شده است؛ در 

حالی که برنامه پیشنهادی دولت مبتنی بر اصل عدالت و شفافیت و رعایت انضباط مالی بوده است.

گروه اقتصادی - در حالی برخی 
صاحب نظران ازمسکن استیجاری به 
عنــوان راه حلی برای تأمین مســکن 
اقشــار نیازمند صحبــت می کنندکه 
کارشناسان با توجه به روند صعودی 
تورم درکشور، ساخت این مسکن را 

راه حلی انحرافی می دانند.
در دهــه اخیــر و بــه دنبــال 
سیاستگذاری های اشــتباه در حوزه 
مســکن با شرایطی نابســامان در این 
حوزه مواجه بودیم؛ توازن میان عرضه 
و تقاضا بهم خورده و به تبع آن قیمت 
مسکن با جهش قابل توجهی مواجه 
شده است. این جهش قیمتی در بازار 
اجاره بها فشــار مضاعفی را بر مردم و 
دهک های پایین جامعه وارد می کند. بر 
اساس آمار به دست آمده از سرشماری 
ســال ۱۳۹۵، تعداد خانوار ایرانی ۲۴ 
میلیون و ۱۹۶ هزار خانوار بوده است. 
بر این اســاس، ۷ میلیون و ۴۰۰ هزار 
خانوار ایرانی رسماً مستأجر به حساب 

می آیند.
طبق گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، سهم هزینه مسکن در هزینه 

خانوارهای شــهری برای دهک های 
متوســط به ۵۰ درصد نزدیک بوده و 
این به معنای وجود فقر مسکن در این 
اقشــار است. به عبارت دیگر، از هر ۱ 
میلیون تومان هزینــه خانوارها، ۵۰۰ 
هــزار تومان مربوط به تأمین اجاره بها 

است.
در همین شرایط نابسامان است 
که راه حل های متفاوت و بعضاً وارداتی 
بدون بومی سازی، مطرح می شوند و 
در مرحله اجرا قرار می گیرند. با توجه 
به شــرایط مذکور و ایجاد بحران در 
زمینه نرخ مسکن و افزایش اجاره بها، 
برخی از کارشناسان و مدیران در بدنه 
وزارت راه و شهرسازی، در خصوص 
سیاســت های مســکن حمایتــی، 
ســاخت خانه استیجاری و راه اندازی 
مؤسســه های اجاره داری را به عنوان 

پاسخی مناسب مطرح می کنند.
در همیــن راســتا، ابوالفضــل 
نوروزی، مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن 

وزارت راه و شهرســازی، با تاکید بر 
عدم تناسب سیاست ساخت خانه های 
اســتیجاری با فرهنگ و شرایط کلان 
اقتصادی کشــور اذعان کرد: نسبت 
مستاجرین از ۱۸ درصد به ۳۷ درصد 
افزایش یافته است. در کشورهای دیگر 
مسکن استیجاری یک اختیار است اما 

در ایران یک اجبار!
ســاخت مسکن استیجاری 

توسط دولت منطقی است؟
همانطور که بیان شــد، مســاله 
اصلی در حوزه مســکن بهم خوردن 
توازن میان عرضه و تقاضا است؛ لذا در 
صورتی که دولت به منظور سامان دادن 
به بازار اجاره بخواهد از راهکار ساخت 
مسکن استیجاری استفاده کند، تعداد 
واحدهای تولید شــده باید متناسب با 
نیاز موجود باشد. در حقیقت اگر تعداد 
مسکن اســتیجاری ساخته شده قابل 
ملاحظه نباشــد، اثرگذاری خود در 
بازار مسکن را از دست داده و کارایی 

لازم را نخواهد داشت.
بنابراین برای ساخت مؤثر خانه 
استیجاری نیاز به یک منبع تأمین مالی 
بوده است و برای این امر دو راه وجود 
دارد: اول ورود بخش خصوصی و دوم 
دخالت مستقیم دولت در امر ساخت 

خانه های استیجاری.
حســین عبداللهی کارشــناس 
مسکن اندیشــکده اقتصاد مقاومتی، 
در همین خصوص بیان کرده اســت: 
نکته ای که در رابطه با ساخت مسکن 
اســتیجاری باید توجه شود، مسئول 
ساخت آن است. اینکه چه کسانی این 
مسکن ها را قرار است بسازند، اهمیت 
دارد. اگر قرار باشد بخش خصوصی 
بســازد، با توجه به شرایط اقتصادی 
کشــور و نرخ بهره ای که وجود دارد، 
علاوه بر استهلاک زیاد، سود خاصی 
هم در ســاخت مســکن استیجاری 
وجــود ندارد. در حال حاضر میانگین 
تورم کشور حدود ۴۰ درصد اما سود 

ســالانه اجاره بین ۴ تا ۶ درصد و سود 
سپرده بانکی حدود ۱۵ درصد است. 
در این شــرایط ســرمایه گذاری در 
بخش اجاره منطقی نیست و بنابراین 
شرکت های خصوصی که دنبال سود 
هســتند، وارد این حــوزه نخواهند 

داشت.
اگر خود دولت قصد ســاخت 
مســکن استیجاری را داشــته باشد، 
بایســتی هزینه زیادی را متحمل شود 
و تصدی گری که بــه دنبال آن اتفاق 
می افتد دردســرهای بیشــتری را نیز 
بوجود می آورد. در غیر این دو صورت، 
بایستی تسهیلات داده شود که در این 
حالت همانند مسکن ملکی خواهد شد 
که بهتر اســت این تسهیلات به مالک 
شــدن مردم بیانجامد، نه اینکه صرفاً 
مســکنی ۵ ســاله برای خانوار ایجاد 
گردد. در صورت ســاخت مســکن 
اســتیجاری هزینه های نگهداری این 
مسکن ها یا بایستی توسط دولت تأمین 

شود یا مردم. همچنین با توجه تلاطم 
بازار و وجود تورم بالا در اقتصاد کشور 
پیــش بینی پذیری نیــز وجود ندارد، 
بنابراین مالک شدن در اولویت است. 
رانتی هم بین بخــش خاصی توزیع 

نمی گردد.
با تــورم ۴۰ درصدی خانه 
استیجاری یک انحراف سیاستی 

است
همانطور که نوروزی به درستی 
اشــاره کرد، سیاست حمایتی ساخت 
مسکن استیجاری پاسخ مناسب برای 
نیاز اقشــار کم درآمد کشــور نیست. 
باتوجه به شــرایط کلان اقتصادی و 
وجود تورم بــالا، الگوبرداری بدون 
هرگونه ملاحظه شــرایط اقتصادی و 
اجتماعی، یک انحراف بزرگ در مسیر 
اصلاح ســازوکار مسکن به حساب 

می آید.
اساساً منطق اجرای این سیاست 
آن است که، جامعه هدف با استفاده از 

فرصتی که دولت در اختیار آن ها قرار 
می دهد، چندسالی را به صورت رایگان 
و یا بــا اجاره بهای پایین در خانه های 
اســتیجاری ساکن شــده تا بتوانند با 
گذشــت زمان و پس اندازی که انجام 
می دهند، به حدی از استطاعت رسیده 
و خود به صورت مســتقل وارد بازار 
مسکن شــوند. بنا بر همین توضیح، 
پیش شــرط تحقق موفقیت آمیز این 
سیاست وجود ثبات اقتصادی است. 
در کشــور ما که عدد تــورم حول و 
حوش ۴۰ درصد بوده، هر ســال که از 
مستأجر نشینی خانوارها می گذرد؛ به 
معنا ایجاد فاصله ۴۰ درصدی بین آن ها 
و مالک شدن است. نهایتاً نیز استطاعت 
مالــی خانوار به حدی می رســد که 
مستأجر بودن برای آن ها تبدیل به یک 

اجبار می شود نه انتخاب.
از طــرف دیگر منطقی نیســت 
دولت منابع محــدود خود را صرف 
راه حلــی کند که نه تنها تأثیر مثبتی در 

حوزه مســکن ندارد؛ بلکه شرایط را 
برای خانه دار شدن مردم نیز سخت تر 

می کند.
بــا عرضه زمین ثبات را به 

حوزه مسکن برگردانید
با توجه به این واقعیت که قیمت 
اجاره بهــا رابطه مســتقیمی با قیمت 
مسکن داشــته و نوســانات قیمت 
مســکن خود تابع افزایش و یا کاهش 
عرضه است، بنابراین برای کنترل بازار 
اجاره بها باید به ســمت حل ریشه ای 

مشکل حوزه مسکن حرکت کرد.
با توجه به نظرات کارشناســان، 
آنچــه ثبــات را به بازار مســکن بر 
می گرداند؛ عرضه زمین به منظور ایجاد 
تــوازن بین عرضه و تقاضــا در بازار 
مسکن است و با توجه به اینکه وسعت 
زمین های قابل ســکونت در کشور به 
حدی است که به راحتی می توان حتی 
بیش از تعداد خانوار موجود مســکن 
ســاخت؛ لذا سیاســتگذاران باید با 
برگزیدن رویکردهای صحیح، شرایط 
دسترســی به مسکن متناسب با نیاز را 

برای مردم فراهم کنند.

مسکن استیجاری، حمایت نادرست از اقشار نیازمند!

انتظار می رود با امعان نظر و همدلی نمایندگان عدالت طلب مردم، برنامه پیشنهادی دولت که مبتنی بر 
اصل عدالت و شفافیت و رعایت انضباط مالی بوده است به گونه ای مورد تصویب قرار گیرد که تکالیف 
مالایطاق بر دولت تحمیل نشده و برنامه ای همسو با سیاست های ابلاغی تدوین و اجرایی شود.

اسحـق ارزانـی

ماهی تن با دور زدن تحریم ها وارد کشور می شود؛ قیمت ها افزایش می یابد؟
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 روزنامه اقتصاد کیش

گــروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصادی و دارایی بــا تکذیب ادعای 
حق الزحمه هیات مولدسازی، گفت: 
دستگاه قضا فورا درباره ادعای نادرست 
دریافت دســتمزد توسط هیات ۷نفره 

مولدسازی ورود کند.
وزیر اقتصاد در توضیح ادعاهایی 

دربــاره حق الزحمه اعضــای هیأت 
مولدســازی، ضمن تکذیب و خلاف 
واقع دانستن این ادعا، اظهار کرد: مبلغ 
مورد اشــاره در قانــون طبق آئین نامه 
اجرایی موجــود، صــرف پرداخت 
هزینه هــای مربوط به اجــرای قانون 
مولدسازی شده و فهرست هزینه کرد 

آن طبق قانون هر ۶ ماه افشــا می شود و 
به هیچ عنــوان پرداختی برای اعضای 
هیأت مولدســازی در آن در نظر گرفته 
نشده اســت.وی تاکید کرد: از دستگاه 
قضائی انتظار داریم در ارتباط با ادعای 
نادرســت مطرح شده مبنی بر دریافت 
دستمزد توسط هیأت ۷ نفره مولدسازی 

ورود و نتیجه بررســی خود را فوراً به 
افکار عمومی اعلام کند.

وزیر امور اقتصــادی و دارایی با 
بیان اینکه این هیأت نه دریافتی داشــته 
و نه خواهد داشــت، تصریح کرد: این 
ادعا مصداق بارز خلاف گویی و اخلال 

در امنیت روانی جامعه است.

وزیراقتصاد:

ادعای دریافت دستمزد توسط هیات مولدسازی کذب است
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